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Radost z Boha
Příručka pro biřmovance, jak přežít v drsném světě
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• 7

svatý Jan od Kříže

• Bůh je jako pramen, ze kterého každý načerpá tolik, jak velkou si přinesl nádobu.

• 10

Média to často prezentují jako druh odvahy, jestliže se někdo vysloví protiMagisteriuCírkve. Ve skutečnosti
k tomu žádné odvahy není třeba, neboť v takových přípa¬dech simůžeme být jisti ovacemi publika. Odvahy
je spíše zapotřebí k zachovávání věrnosti víře Církve, zejména pokud odporuje schématům současného
světa.

• 14

Kdysi dávno těch lidí bylo dvanáct, kterých se cosi dotklo, světlo, zážitek, Slovo života – a pak obrátili
Evropu vzhůru nohama. Nebyli dokonalí. Hádali se, kdo z nich je největší, dva si chtěli nenápadně zajistit,
až to přijde, místo po pravici a levici, byli neučení a prostí, v rozhodující chvíli krom jednoho, který zůstal
pod křížem, všichni utekli, jeden z nich v jiné rozhodující chvíli zapřel a jediný intelektuál z nich, ten který
spravoval peníze, nakonec spáchal sebevraždu. Jejich hříchy od nich neustoupily, a to dokonce ani po let-
nicích s plameny ohně. Ani vy nejste dokonalí, ale úkol máte stejný. Dotek světla je stále stejně intenzivní.
Víra je pozvání obyčejných lidí k neobyčejným věcem. A vaším úkolem není obrátit jen Evropu vzhůru
nohama, nýbrž celý svět.

• 15

E. T. Seton

• Protože jsem poznal trýzeň žízně, vyhloubil jsem studnu, aby z ní i jiní mohli pít.

• 15

Evangelium, euangelion, dobré, pravé, správné poselství, angelos, anděl, posel. Tedy Radostná zpráva, nikoli
Manifest proti… dosaďte si sami. Nikoli příručka dovoleného a zakázaného, ale radost z odpuštění hříchů.

• 18

Nejsme ani inteligentnéjší, ani hloupější než ostatní, nemáme ani větší, ani menší charismata. Jen víme, že
svět má smysl. Víme, že stojí za to napnout všechny síly pro jeho obnovu. Víme, že naše existence zde není
biologická náhoda, nýbrž dar a že stojí za to usilovat o každou využitou vteřinu zde na Zemi. Jako všichni
pocházíme ze země, ale na rozdíl od ostatních se vztahujeme k nebi.
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• 20

(…) O Bohu, o tom něčem pronikajícím vesmír, o Logu, Myšlence, Moudrosti nelze mluvit, nelze ale o něm
ani mlčet!

• 21

(…) Kdo je Bůh pro Tebe, co je to první, co Tě napadne, první pocit, když slyšíš slovo Bůh? Zkus si představit
nebo namalovat Boží oči – - budou laskavé, nebo hrozivé?

• 23

Že žijeme v Lásce, neznamená, že Život je idylický.

• 23

Neboj se, že netrefíš cestu. Jak je tomu s mužem, jenž se bojí Hospodina? Bůh sám mu ukáže cestu, kterou si má
zvolit., píše žalmista.

• 25

Mistr Eckhart

• Má ústa vyjadřují a odhalují Boha, ale existence kamene činí totéž.

• 26

J. Sacks: Radical Then, Radical Now

• Bůh není vůbec žádná moc. Není ve vichřici, není v zemětřesení, není v ohni. Když Bůh zjevuje sám
sebe, nezjevuje se jako síla, nýbrž jako hlas, hlas, který mluví k člověku. A není to obyčejný hlas, nýbrž
tichý, jemný hlas – v hebrejském originálu ‚hlas jemného ticha‘ – což znamená, že se jedná o hlas, který
uslyšíme, pouze když budeme naslouchat.

• 27

N. Lash: Believing Three Ways in One God

• Domníváš-li se, že jsi pochopil, kdo je Bůh, pak to není on.

• 28

J. Sacks: Genesis: The Book of Beginnings. Covenant and Coversation

• Všechny obrazy a formy, koncepty a kategorie a všechny pokusy vymezit, definovat a určit, jsou formou
modloslužby.

• 29

Je větší než všechna jména, a když mu chceš dát jméno, už to není Bůh. Je větší než všechny představy
o něm, větší, než co o němmůžeš říct nebo myslet. Pokud se o něm učíme ve škole v hodinách náboženství
stejným stylem, jako se učíme o krásnoočkách, o Karlu IV. nebo o imaginárních číslech, pak to není on.

• 34

Když Židé přišli o své dvě velké jistoty, chrám a zemi, chrám byl zbořen a ze své země byli vyhnáni do
Babylona, to jediné, co zbylo, bylo Písmo. Tóra, přenosná vlast židovského národa. Kniha, svitek, bylo vše,
co stálo mezi Židy a propastí zoufalství. Text, který ten národ přenesl přes propast dvou tisíců let, kdy
neměli ani zemi, ani chrám a kdy žili zároveň ve všech státech světa a nikde. Jen Slovo.

Dodnes mají Židé překrásný svátek Simchat Tóra, svátek Radost z Tóry, kterým se 22. nebo 23. dne měsíce
tišri ukončuje roční cyklus čtení a začíná se nový. Den radosti z Písma, Den radosti ze Slova – škoda, že my
křesťané nemáme svátek Písma! Žiješ ze Slova, které Ti říká Bůh, ze Slova, které rezonuje vesmírem. Bůh je
Slovo, které se samo vyslovuje, které samo mluví.
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• 37

(…) Každý překlad je, jak když se díváš na tapiserii z opačné strany.

• 38

Nejde o to, přetlumočit text z jednoho jazyka do druhého, z hebrejštiny do řečtiny, to ještě není tak těžké,
jde mnohem spíše o to, přetlumočit jeden myšlenkový svět do úplně jiného světa, jeden způsob vnímání
věcí do jiného.

• 38

V. E. Frankl, P. Lapide: Bůh a člověk hledající smysl

• (…) Když čteš Písmo, bereš jej buď vážně, nebo doslova.

• 39

Nebesa, o nichž mluví Písmo, jistě nejsou ta nebesa, do kterých pouštíme rakety. Proto také, aby bylo jasné,
že nebe není obloha, ikonografové, ti, kteří píší ikony, znázorňují nebe zlatě, a nikoli modře.

• 40

Klasická forma fundamentalismu je víra v literárni smysl textu – takto se to stalo – a zejména v to, že je
možno se přesunout od textu k aplikaci bez interpretace.

• 40

(…) K poznání Boha máš dvě knihy, Písmo a knihu přírody (…).

• 43

Nikdo jiný na světě nemá takto namixovaná charismata jako Ty, Tvoje svatostmá zářit originálními barvami
duhy. Využij je! Když rezignuješ, třeba proto, že se necítíš pozván k tak velkým věcem, z důvodu špatně
chápané pokory nebo z důvodu pýchy, Tvé místo zůstane prázdné jak buňka nebo tkáň v těle, která chybí,
jak místo ve zdi, kde měl být kámen, a není. Jsme odpovědni jeden za druhého, jsme jedno tělo, kde každá
buňka, tkáň, orgán, Pavel by řekl „úd“, nebo orgánová soustava má vliv na funkci celého těla. Chceš-li
v metafoře těla pokračovat, hlavou je Kristus, krev, která každou buňku napájí, je eucharistie. Není malých
rolí. Není možné si závidět, ruka oku, že nevidí, a naopak, každá buňka, každá tkáň má v celku jinou roli.
Každý člen církve dostává svá charismata, každý, i Ty, a máš je neopakovatelná. A církev bude otevřena
Duchu Svatému jen tehdy, je-li otevřena charismatům každého svého kresťana. Když už ne Ty sám sebe,
tak Bůh Té bere vážně! Církev bude mít plnost Ducha Svatého jen tehdy, když využije charismata všech
svých členů. Ty jsi jeden z nich.

• 46

Aby stavba fungovala, musí tvořit celek. Tvoříme síť vztahů. Nikdy nevíš, která babička na poslední horské
samotě se za Tebe právě teď modlí, nikdy nevíš, kdo v domově důchodců za Tebe obětuje svoje utrpení,
nikdy nevíš, která stařičká posluchačka Proglasu teď zvedá za Tebe svoje Zdrávasy, tak si nemysli, že to
dobré, co děláš, máš ze sebe.

• 54

Konverze končí na smrtelném lůžku, pořád jdeš dál a dál. Pokud někdy zvažuješ, že ještě nejsi na křest nebo
na biřmování dostatečné připravený, máš pravdu, ale to nebudeš nikdy.

• 60

Vracet se stále k tomu, co bylo, je zlozvyk. Věříš v odpuštění hříchů? Je to dokonce článek víry, modlíme
se to každou neděli v rámci Creda – věřím v hříchů odpuštění, těla vzkříšení a život věčný… Opakuji, věřit
v hříchů odpuštění je článek víry, a eucharistie, smlouva nová a věčná, byla uzavřena na odpuštění hříchů.
Co je jednou vyznáno, je odpuštěno, spáleno v ohni, zahlazeno, je pryč, zapomenuto Bohem, i když možná
ne Tebou. Netrap se příliš vzpomínkami na všechny svoje tak trapné chvíle. Občas se na dálnici podívat do
zpětného zrcátka určitě není špatně, dívat se do něj stále je smrtelné. Stálé výčitky nad něčím, co jsi udělal
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před mnoha lety, mohou být duchovně destruktivní. Je to pryč. Tohle umí svátost smíření: odemknout
minulost, vstoupit proti toku času, vyznat, uzdravit, jít zpět, zamknout za sebou a znovu se ponořit do
Přítomnosti. Neměj strach z minulosti ani strach z budoucnosti. Ty těžké věci, co máš za sebou…, snaž se
už je příště neudělat.

• 62

Dom Samuel: Jako sžírající oheň. Rozprava mnicha o prokazování milosrdenství

• Představa, že budeme žít v ideálních situacích a navazovat vztahy jen s dokonalými lidmi, je mylná
a představuje ten nejlepší prostředek, jak se ocitnout zklamaný a sám. Když odpouštíme, přijímáme do
sebe Kristovu lásku.

• 67

(…) Morálka není naukou o hříchu. Morálka není naukou o tom, co je zakázané. Morálka není ani naukou
o tom, co je zakázané v oblasti šestého přikázání.

Morálka je naopak naukou o tom, jak žít, aby Tvůj život měl smysl. Abys pochopil, že má význam konat
dobro pro dobro. Konat dobro proto, že dobro je dobré, že každý Tvůj dobrý čin proměňuje svět a táhne jej
vzhůru k Bohu. Jestli zároveň s tím přijde Tvoje uspokojení a pocit životního štěstí, tím lépe. (…)

• 70

Energii své duše investuj do dobra, a ne do zla. Buď vášnivý a celou svou energii vlož do budování Božího
království, neztrácej čas kritizováním a především neztrácej čas ani myšlenkami na kritizování! Pán Bůh
si to s těmi lidmi nakonec nějak přebere, to není Tvůj úkol, Ty se věnuj tomu, co můžeš změnit, a nicotnosti
ponech nicotným. Jsou myšlenky, kterým nestojí za to věnovat ani vteřinu života.

• 82

Tomáš Kempenský

• Přeji si raději mít pokoru, než znát její definici.

• 84

Hebrejské slovo pro hřích (…) pochází ze slovesa, jehož význam je „minout terč“. Stejný význammá i řecký
pojem (…) hamartia. Situace lukostřelce, který minul cíl, přeneseně situace člověka, jehož šíp životní dráhy
nemíří do středu terče.

• 86

Před svatou zpovědí (…) základní otázka není dotaz po každodenních banalitách, nýbrž jednoduchý dotaz
– kam míří můj život, kam směřuje moje životní cesta, kam kráčím?

• 87

Jestli (…) nezáleží na zlu, pak nezáleží ani na dobru. Jestli myslíš, že se nic nestane, když se stane zlo, pak
se nic nestane, ani když se stane dobro, a nezáleží už nikdy na ničem.

• 89

Bůh tvoří slovem, Bůh řekne, a ono se stane, Adam nikoli, ten vytváří svůj vlastní lingvistický svět, Adam
pojmenovává zvířata. Dát jméno ovšemznamená převzít odpovědnost. Adampojmenovává zvířata, zvířata
nejsou schopna pojmenovat Adama; tím je dán rozdíl mezi člověkem a zvířaty. Jedno jediné jméno Adam
nepozná, jméno Boží. Navždy zůstane pro člověka Bůh Velkým Tajemstvím.

• 99

Nechtěj po věcech, co v nich není. Ani po lidech. Svou slečnu miluj, jak nikdy nikdo předtím, protože pro
Tebe je to nejkrásnější duše od velkého třesku, plaň láskou a staň se láskou, ale nezbožňuj ji. Nechtěj po
prostředcích, aby se staly cílem.Nikdy se jím nestanou. Radost, cestování, dobré jídlo, horské bivaky, večeře
po únavném dni, moje milovaná slečna, jásavě krásná rána na této Zemi vedou k Bohu, všechna jejich sláva
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má smysl jen skrze něho a s ním a v něm, táhnou Tě vzhůru, skrze ně děkuješ Bohu. Ale nejsou samy o sobě
Bohem. Běda, jestli uděláš boha z cestování a dáš je na první místo, pak v něm hledáš, co v něm není. A co
Ti nemůže dát. Jasně že to není v jídle a penězích. Ale ani ve vlasti, svobodě, záchraně skoro vyhynulých
tuleňů, v té slečně, v čemkoli. A není to samo o sobě ani malířství, ani krásná literatura, ani poezie, ani
divadlo. Na místě Božím nechť je Bůh.

• 102

Slovo, které vyslovíš, zpětně ovlivní Tvou mysl a je to přesně naopak, než obvykle soudíme. Normálně se
nám zdá, žemámkdesi v hlubináchmysli myšlenku, a tu potom vyslovím. Akční potenciály zmysli vystřelí
příkaz, hlasivkové svaly a vaziva v hrdle se rozezvučí a jazyk artikuluje slovo. Zmozku do hrdla a ven z úst.

Ale taky to platí naopak. Slovo, které vyslovím, zarezonuje vzduchem a zpětně ovlivní mou mysl. Slovo
rozezní ušní bubínek, malleus, incus, stapes, oválné a okrouhlé okénko, Cortiho orgán, akční potenciály,
Wernickeovo centrum, mysl. Vyslovíš nadávku – a na tu setinku vteřiny máš ten obraz v mysli. Mnich
recituje žalmy, a slova zpětně formují jeho mysl. Mnich na hoře Athos vysloví Boží jméno – a na setinku
vteřiny má ten obraz v mysli. A znovu a znovu. Stáváš se tím, na co myslíš, myslíš na to, co slyšíš a co sám
vyslovuješ. Slovamají moc a tvarují realitu. Nemůžešmluvit sprostě a říkat si, že přece o nic nejde, jde. Není
to jen tak, něco vyslovit, Slovem bylo stvořeno světlo a svět a Slovo se stalo tělem. Slovo, které vyslovíš, Tě
formuje.

• 104

V neděli (…) člověk má rezignovat na svou lidskou kreativitu a zakoušet se jako výsledek Boží kreativity,
nebo lépe, máme být otevřeni, připraveni pro Boží tvorbu v nás. Věřící ve svůj posvátný den má být spíše
připraven k naslouchání, nikoli k mluvení, má zakoušet spíše bytí než činění.

• 104

Je symptomatické pro současný svět, že na jedné straně by se chtěl upracovat k smrti, a na straně druhé
by chtěl mít Vánoce každý den: to je právě to, co nejde. Neděle je výsměchem veškerému workholismu,
neboť zde se člověk dotýká božského v sobě, kdy přichází vědomí, že nežiji, abych pracoval, nýbrž pracuji,
abych žil, nejsem zde na světě proto, abych se upracoval, nebo ubavil k smrti. Vánoce si hluboce prožiji až
po čtyřech týdnech adventu, krása Velikonoc je ve čtyřiceti dnech postu a krása neděle v šesti dnech, které
jí předcházejí.

• 113

Do vztahu (…) nevstupuješ kvůli svému potěšení, nýbrž kvůli svému posvěcení. Vztah je mnoho Tvých
malých smrtí, což je víc pravda, než myslíš.

• 116

Z chlapce se stane dospělý muž právě v tom okamžiku, kdy mu dívka poprvé položí unavenou hlavu na
rameno. Když se o něho nebudeš opírat, nestane se nikdy pevnou skálou. Potřebuje Tě k tomu, aby vyrostl
a byl tím, kým chceš, aby byl. Bez Tebe nevyroste. Pamatuj, muže definuje žena. Muž bez ženy zůstane
navždy chlapcem.

• 118

Když se Antonia Gaudího vizitující biskup ptal, proč si dal takovou práci s jemným propracováním špiček
věží u katedrály Sagrada Familia, když je stejně nikdo zespodu nebude mít šanci vidět, Gaudi odpověděl:
„Vaše Milosti, andělé je uvidí.“.

• 120

Je opravdu nutné dnes prosazovat, že optimálním modelem pro výchovu dítěte je rodina tvořená jedním
mužem a jednou ženou a že veškeré ostatní modely jsou suboptimální?

Ano, může se stát, že dítě úspěšně vychová babička nebo jen maminka nebo jen tatínek nebo si dosaďte
sami. Ale to vše jsou již suboptimální modely. Když jsme u toho, Mauglího úspěšně vychovala vlčí smečka
a medvěd Balů, a přesto si úplně nemyslíme, že bychom tento model rodiny měli uzákonit jako rovný se
všemi ostatními. Copak musíme dokazovat očividné?
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• 124

(…) Moralisté s trochou humoru říkají, že závist je nejhloupější hřích ze všech, na rozdíl třeba od smilstva,
z ní nemáš vůbec nic, jen tu závist.

• 124

Nauč se radovat z úspěchů svých i svých bližních a raduj se z nich opravdu a upřímně. I oni jsou obrazy
Boží a mají místo v plánu. Ty jsi obrazem Božím – a oni taky. Všichni jdete k nebi, modli se za ně a přej
dobré. Objevuj jiskry svatosti ve všech, snaž se o to a snaž se o to prosím důsledně. Když se to nenaučíš,
velmi lehce budeš již zde na zemi žít životem pekla.

• 125

Čti mystiky, Jana od Kříže a Terezii z Avily. Ne že bys tomu rozuměl, o to ale nejde. Jsou to cestopisy,
a důležitý vzkaz pro Tebe je, že ty krajiny existují a že má cenu se do nich vypravit.

• 126

Tomáš Kempenský: Čtyři knihy o následování Krista

• Synu, prosíš-li o něco, říkej takto: Pane, jestli se ti to líbí, staň se tak. Pane, bude-li to k tvé cti, staň se to tak
tvým jménem. Pane, shledáš-li, že je to k mému dobru, a uznáš-li, že je mi to užitečné, uděl mi to, abych
toho užil k tvé slávě. Ale jestli víš, že by mi to škodilo a neprospělo by to spáse mé duše, odejmi ode mne
takové přání. Neboť není každá touha od Ducha svatého, i když se zdá člověku oprávněná a dobrá.

• 127

Modlitba (…) nespočívá v tom, že bys musel Boha informovat o starostech světa, nýbrž v tom, aby ses
dokázal podívat na svůj život jeho očima.

• 128

(…) Děláme to přesně naopak, než bychom měli, modlitbu neuvěřitelně a naprosto podceňujeme a máme
k ní většinou a ve většině situací vztah takový, že napřed zkusíme podle rozumu a fantazie řešení za prvé,
za druhé, za třetí, za čtvrté a za páté, a když selžou všechny možnosti, co nás napadly, a racionálně už
nevíme z které do které, aha, tak se v nouzi nejvyšší za to ještě pomodlíme. Co už taky zbývá!

Je to přesně naopak.Modlitbamáotevírat vztah k čemukoli a ke komukoli.Mápředcházet setkání, ta příjem-
ná i ta nepříjemná. Nejprve se za to pomodli, ale dej si přitom pozor, co říkáš, soustřeď se s plnou vážností,
važ slova a vlož situaci do Boží lásky. Pak jednej, a není možné, aby se něco nestalo, aby se věci neposunuly
vpřed, aby lavina zůstala nahoře a neuvolnila se. Způsobem, který je možná v tuto chvíli mimo fantazii,
nebo způsobem, který – zdá se – vyvolává opačný účinek, než jaký by sis přál.

• 129

Naše současné problémy nejsou způsobeny ztrátou věřících, nýbrž ztrátou víry. Naše síla nikdy nebude
v počtu, nýbrž ve víře. V zadání být solí a kvasem je už nějak zakódováno proroctví, že křesťané nebudou
nikdy tvořit masu nebo většinu. Kdysi dávno nás bylo dvanáct, problematických a nevzdělaných.

• 130

Mohou být zbořeny všechny kostely, celý Vatikán, a bude-li víra, přežijeme věky. Ale nalezne Syn člověka
na zemi víru, až přijde?

• 131

Láska Ti mění tvář. Chceš být krásná? Miluj.

• 131

R. de Langeac: Život skrytý v Bohu

• Nechtějte být dokonalí hned. Takovým způsobem Bůh obvykle nepostupuje. Připravte se na pomalý,
vytrvalý a pozvolný boj. Jeho úsilí přinese své plody jako důkazy lásky k našemu Pánu. Přinese je kousek



Marek Vácha: Radost z Boha 7Marek Vácha: Radost z Boha 7Marek Vácha: Radost z Boha 7

po kousku, jeden po druhém.Neztrácejte odvahu kvůli náročnosti takové práce. Člověk nevykoná dobré
dílo, jestliže se znepokojuje tím, že toho má vykonat mnoho.

• 134

svatý Ignác

• Pracuj tak, jako by všechno záleželo na tobě, (…) ale modli se tak, jako by všechno záleželo na Bohu.

• 136

(…) Hřích, jakkoli těžký, Tě může přivést k Bohu, lituješ-li jen, protože už víš, co je v sázce a co jsi ztratil.
Šťastná vina, díky které zažiješ velikost Boží lásky a pochopíš, co je odpuštění! Komu se hodně odpouští,
hodně miluje.

• 147

Pokud jsme v naší zemi od roku osmdesát devět na něco přišli, pak na to, že pravda a láska zvítězí nad lží
a nenávistí, ale nikoli samospádem, svou vlastní vahou. Potřebují Tebe a Tvoje ruce, aby se prosadily, jinak
se prosadí lež a nenávist.

• 148

kardinál Špidlík

• Na Východě se modlí krédo na začátku liturgie, aby dali najevo, že vstupují do mystéria, na Západě po
kázání, aby se ubezpečili, že ještě ani po kázání neztratili víru.

• 149

„Věřím“ je (…) spíše „slibuji“ než formulování aktuálního názoru na existenci Boha. Credo je Tvoje perfor-
mativní slovo, nikoli jen informování ostatních lidí v kostele o Tvých názorech na vznik vesmíru. Je to pro
Tebe slovo na úrovni manželského slibu.

• 155

(…) Tu a tam se někdo začne ptát, jestli tohle je ten život, jaký bychom chtěli žít, zda všechna tahle nezadatel-
ná lidská práva život spíše nekomplikují, než usnadňují a zda to dunění reproduktorů je vše, co vesmírmůže
na těch sedmdesát nebo osmdesát let našeho výletu zde nabídnout. Zda to, že žijeme a svíjíme se na par-
ketu a na konci nás čeká dva metry hluboká jáma, je vše. Zda ta nadpoloviční většina dětí zrozených mimo
manželstvímuže a ženy je se všemi základními a nezadatelnými právy svých rodičů šťastnější, spokojenější,
nebo zda to není přesně naopak, zda se spíše neprotloukají životem skrze různé dospělé, kteří se v domác-
nosti epizodně objevují a zas mizí, a zda tyto děti, nomádsky putující z jedné domácnosti do druhé, ještě
budou schopny založit něco jako rodinu, když ji samy nikdy nezažily, nikde neviděly a ani nevědí, jak se
to vlastně dělá a co je láska. A když to tím méně vědí jejich děti.
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